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Vážení čtenáři, milí občané,

naposledy v tomto roce se spolu setkáváme na 
stránkách našeho krajského měsíčníku, který je 
přizpůsoben předvánočnímu období a blížícím se 
Vánocům. Jako pro mnohé jsou i pro mne Vánoce 
především časem, který mohu strávit se svou ro-
dinou a mými nejbližšími. Avšak ještě jedno spe-
cifikum s sebou tento čas na konci roku přináší, 
a tím je bilancování uplynulého roku a přemítání o 
plánech do roku nadcházejícího. Dovolte mi zde 
tedy jen krátké podobné zamyšlení. 

Rok 2011 nebyl rokem jednoduchým už proto, že 
snad jedněmi z nejskloňovanějších slov naší i ev-
ropské společnosti se stala slova „šetření“ a „škr-
ty“. Slyšíme je každý den nejen z médií, nečteme 
je pouze v novinách. Jsou všude kolem nás a ozý-
vají se ve většině domácností. Taková je realita 
dnešních dnů. Ale abych nebyl pesimistický, tak 
jsem právě vzhledem k zadluženosti kolem nás 
velmi spokojen s tím, že se nám jak v tomto roce, 
tak při sestavení rozpočtu na rok 2012 stále daří 
udržet hospodaření Plzeňského kraje bez dluhů. V 
ekonomicky nestabilní době je pro mne tento fakt 
asi nejhezčím vánočním dárkem. Dárkem, který 
jsme si tvrdě odpracovali, a kvůli kterému jsme 
například založili příspěvkovou organizaci Cent-
rální nákup, která ročně kraji šetří miliony korun. 

Velmi pozitivní v letošním roce bylo také působení 
fotbalistů FC Viktoria Plzeň, kteří se nejen stali mi-
stry nejvyšší české ligy, ale zahráli si také základní 
skupinu Ligy mistrů. Všichni máme ještě v živé 

paměti jejich úžasný výkon proti AC Milán, kdy 
strhujícím závěrem vydřeli plzeňští fotbalisté sen-
zační remízu. Toto utkání mi připomínalo příběh o 
Davidu a Goliášovi, kdy plzeňský David nahradil 
luxusní zázemí a ekonomické bohatství evrop-
ských velkoklubů bojovností, srdcem a odhodlá-
ním, a velkému Goliášovi tím udělal čáru přes jeho 
mnohonásobně vyšší rozpočet. Chci poděkovat 
plzeňským fotbalistům, kteří svými výkony zpří-
jemnili život tisícům fanoušků v našem kraji. 

Tak jako naše fotbalisty čeká příští rok jarní část 
Evropské ligy, na nás všechny čekají pracovní, 
životní a osobní kroky, rozhodnutí a činy. Naše 
doba není jednoduchá a všichni musíme dělat 
maximum, abychom se postarali o sebe, svou 
rodinu a blízké. Na druhou stranu nepropadejme 
depresím, lidstvo již překonalo daleko horší kri-
ze a propadáním skepsi situaci jen zhoršujeme. 
A jsou to právě vánoční svátky, kdy bychom se 
měli na chvíli zastavit, dopřát si atmosféry rodin-
ného kruhu a oprostit se od stresu všedních dnů. 
Jak roky ubíhají, přijde mi, že čas kolem nás ply-
ne stále rychleji. O to více ale považuji za důležité 
si na závěr roku trochu odpočinout a v klidu si 
vychutnat čas strávený s těmi, kteří jsou pro nás 
nejdůležitější. Přeji vám proto, abyste měli ničím 
nerušené vánoční svátky, pevné zdraví a do roku 
2012 vám přeji vše, po čem toužíte a čeho chcete 
dosáhnout. 

Váš hejtman Milan Chovanec (ČSSD)    

Úvodník hejtmana Milana Chovance
k r a j  k t e r ý  ž i j e

Dětská vánoční show Advent dětem pořáda-
ná Plzeňským krajem, která se uskutečnila 
v plzeňském Parkhotelu, přilákala stovky ná-
vštěvníků. Výtěžek ze vstupného, který činí 
35 tisíc korun,putuje na oddělení pediatrie 
rokycanské nemocnice na zakoupení čističky 
vzduchu.

Vánoční show provázeli moderátoři Petr Sa-
lava a Jan Čenský. Ti si jako hosta pozvali 
například oblíbeného Michala Nesvadbu. Vá-
noční show 2011 využila fiktivního televizního 
přenosu Televize AMFORA. Ten zprostředko-
val obrazové a zvukové spojení s řadou osob-

ností ze světa kultury a sportu. Díky uzavřené-
mu televiznímu okruhu děti vyzkoušely jaké to 
je být také na obrazovce, hrály hry a soutěžily 
o zajímavé ceny. „Pořad děti evidentně potě-
šil, potleskoměr trhal rekordy a radost z dár-
ků se dala měřit ještě po cestě domů, kdy 
pochodovaly desítky rozsvícených mikuláš-
ských čepiček, které dětem věnoval Plzeňský 
kraj. Dobré je, že dalším dětem radost pořad 
ještě přinese, protože výtěžek ze vstupenek 
poputuje na dětské oddělení v nemocnici 
v Rokycanech,“ říká náměstek hejtmana Ivo 
Grüner (ČSSD). Na akci byly pozvány i děti 
z dětského domova v Trnové.

Výtěžek z adVentní shOw s PlzeňskýM krajeM 
POMůže děteM V rOkyCanské neMOCniCi

Moderátoři večera na podiu spolu s malými soutěžícími Náměstek hejtmana Plzeňského kraje Ivo Grüner (ČSSD)
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r o z p o č e t  /  o b c h o d n í  c e s ta 

Plzeňský kraj zůstáVá jedinýM nezadluženýM 
krajeM a ani V rOCe 2012 se zadlužOVat nebude! 

Setkání na české ambasádě v Číně. Vpravo hejtman Milan Chovanec (ČSSD), druhý 
zleva velvyslanec ČR v Číně Libor Sečka

Rozpočet Plzeňského kraje pro rok 2012 tak, 
jak jej schválila krajská rada, je sestaven s pří-
jmy ve výši 4,683 miliardy a výdaji 4,756 mi-
liardy korun. Rozdíl ve výši 73 milionů korun 
je i tentokrát krytý z vlastních zdrojů kraje ulo-
žených v Rezervním fondu. Plzeňský kraj tak 
pokračuje ve svém hospodaření bez jakých-
koli dluhů a to jako jediný z krajů v celé České 
republice, což jasně znázorňuje tabulka pod 
článkem (údaje v tisících Kč).

Největší podíl ve výdajové části návrhu roz-
počtu má oblast dopravy, a to částkou 1,709 
miliardy korun, což představuje 36 % výda-
jů.  Výraznou výdajovou oblastí je dále zdra-
votnictví s částkou 509 milionů korun, což je  
11 % naplánovaných výdajů. Výdaje zahrnují 
také prostředky na předfinancování a kofi-
nancování projektů podpořených Evropskou 
unií. Tyto finance jsou v objemu 635 milionů 
korun, tedy 13 % výdajů.

Plzeňský kraj tak zůstává jediným krajem 
v České republice, který i pro rok 2012 nepo-
čítá v rozpočtu s bankovními úvěry, tedy cizí-
mi zdroji. Je to určitá pojistka pro nastávající 
recesi a možné finanční problémy v Evropské 

unii. Plzeňský kraj nechce před těmito hroz-
bami zavírat oči a tento zodpovědný přístup 
se promítá i do jeho hospodaření a jeho vý-
hledu.

zástuPCi PlzeňskéhO kraje se zÚčastnili  
ObChOdní Cesty dO číny a VietnaMu
Okresní hospodářská komora Plzeňsko 
uspořádala na konci listopadu obchodní 
cestu do Číny a Vietnamu. Součástí delega-
ce byli také zástupci Plzeňského kraje v čele 
s hejtmanem Milanem Chovancem (ČSSD). 
Cílem cesty bylo navázání obchodních vzta-
hů s firmami v obou zemích a informování 
o možnostech investování v ČR a podpoře 
podnikatelské sféry v Plzeňském kraji.

Po příletu se česká delegace setkala s velvy-
slancem ČR v Číně panem Liborem Sečkou 
a obchodním radou Ambasády ČR v Číně 
panem Petrem Vávrou a dále s představiteli 
centrální čtvrti Pekingu, která se nazývá Cen-

tral Business Distrikt (CBD). Podnikatelé pak 
byli pozváni na Mezinárodní obchodní festi-
val, který se koná v září roku 2012. Další den 
se konala na Ambasádě ČR v Pekingu ofici-
ální prezentace Plzeňského kraje podnikate-
lům z Číny. Na tomto setkání se více než sto 
dvaceti zástupcům čínského trhu představili 
podnikatelé z Plzeňského kraje. Představen 
byl i kraj samotný, jako zajímavá destinace 
pro turisty i místo vhodné pro investice.

V další části obchodní cesty se ve vietnamském 
hlavním městě Hanoji delegace zúčastnila 
setkání s náměstkem generálního ředitele 

Dopravních podniků města Hanoje, panem 
Nguyen Xuan Tanem a náměstkem ministra 
dopravy Vietnamu panem Ngo Thinh Ducem.

„Plzeňský kraj je historicky průmyslovým re-
gionem, který je ve Vietnamu dobře znám na-
příklad díky Škodovým závodům. Důvodem 
naší návštěvy Vietnamu je snaha navázat 
na dlouholetou spolupráci České republiky 
a Vietnamu. Jsem rád, že jsme touto cestou 
začali pracovat na zlepšování obchodních 
vztahů na regionální úrovni,“ říká hejtman Pl-
zeňského kraje Milan Chovanec. 

Setkání s představenstvem nemocnice v Haiphongu



Ředitel klatovského rybářství Václav Vo-
ráček poskytl našemu měsíčníku plzeňský 
kraj exkluzivní předvánoční rozhovor. do-
zvíte se, jaká bude letošní cena kapra, ale 
také, co všechno obnáší klasické rybářské 
řemeslo.  

klatovské rybářství má za sebou několik 
týdnů, ve kterých probíhaly výlovy rybníků. 
obecně se tyto akce v posledních letech 
stávají cílem stále více návštěvníků. zazna-
menali jste i vy letos zájem o výlovy?

Podzimní výlovy rybníků skutečně zazname-
návají zvýšený počet návštěvníků. Je možné 
říci, že v dnešní přetechnizované době ná-
vštěvníky výlovů zaujme naše klasické rybář-
ské řemeslo. Práce v přírodě, i když za každé-
ho počasí. Práce vyžadující lidskou sílu, která 
je závěrečným krokem našeho chovatelského 
snažení. Zároveň si mohou návštěvníci výlovu 
zakoupit ty druhy ryb, které se v daném ryb-
níce chovají. 

klatovské rybářství je jedním z největších 
ve svém oboru v naší zemi. kolik rybníků 
pod vás vlastně spadá a jaké další aktivity 
v oboru rybníkářství a chovu ryb provozu-
jete?

Klatovské rybářství a.s. obhospodařuje 2.000 
ha rybníků na celém území Plzeňského kra-
je od velikosti 0,2 ha po náš největší rybník 
Kovčín velký o výměře 106 ha. Zde chováme 
z 90 % kapra jako hlavní druh a dále vedlejší 
druhy ryb pro optimalizaci obsádek rybníků 
jako je lín, amur, tolstolobik a ryby dravé. Naší 
činností však není pouze chov ryb, ale je to 
celoroční starost a péče o rybniční fond, který 
dále zajišťuje celý soubor mimoprodukčních 
funkcí – akumulace vody v krajině, protipo-
vodňové funkce, sportovní a rekreační. Rov-

něž je to významný biotop z pohledu život-
ního prostředí. Dále chová naše společnost 
lososovité druhy ryb – pstruh duhový a siven 
americký ve speciálních rybochovných zaří-
zeních. Našim zákazníkům můžeme nabíd-
nout výše uvedené druhy ryb nejenom živé, 
ale i jako výrobky naší zpracovny ryb ve for-
mě chlazené, mražené či uzené.

Štědrovečerní večeře v podobě smažené-
ho kapra je v české republice stále velkou 
tradicí a kapr je jedním ze symbolů Vánoc. 
Máte nějaké statistiky o tom, jaké množství 
těchto ryb na trh dodává klatovské rybář-
ství?

Naše společnost produkuje v rybnících 
a speciálních rybochovných zařízeních 1000 
tun ryb. Jsme také exportní firmou, kdy část 
produkce odchází do Německa. Stále však 
preferujeme a snažíme se v maximální mož-
né míře vyhovět zákazníkům na území České 
republiky. Samozřejmě, že vánoční kapr má 
stále velkou tradici a my jsme vždy připraveni 
vyhovět požadavkům zákazníků. Již v průbě-
hu podzimních výlovů se třídí vánoční kapr 
a pro zákazníky našeho regionu je připraveno 
dostatečné množství šupináčů. 

občany také každoročně velmi zajímá cena 
vánočních kaprů. Můžete pro naše čtenáře 
udělat alespoň přibližnou prognóze pro le-
tošní Vánoce?

Předpoklad je, že cena vánočního kapra bude 
srovnatelná s cenou v loňském roce a bude 
z ní vycházet. Je možné předpokládat, že vý-
sledná koncová cena na prodejním místě se 
bude pohybovat v rozmezí 80 – 95 Kč/kg dle 
jednotlivých hmotnostních kategorií.

od kdy plánujete v letošním roce zahájit 
prodej vánočních kaprů? 

V letošním roce 2011 bude zahájen stánkový 
prodej vánočních ryb v pondělí 19. prosince. 
Prodej bude ukončen v pátek 23. prosince. 
Na sádkách naší společnosti je však možno 
zakoupit ryby celoročně.

„Závěrem bych chtěl jménem naší společnos-
ti Klatovského rybářství a.s. i jménem svým 
popřát všem čtenářům příjemné prožití svát-
ků vánočních a mnoho spokojenosti v novém 
roce 2012.“

Václav Voráček 
Ředitel Klatovského rybářství a.s
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k l at o V s k é  r y b á Ř s t V í  -  r o z h o V o r 

VáClaV VOráček: PrO zákazníky PlzeňskéhO regiOnu  
je PřiPraVenO dOstatečné MnOžstVí šuPináčů

TiP: ZaJímaVé infoRmace neJen o VýloVecH Rybníků naleZneTe na www.nase-Voda.cZ

ingRedience:

1 štika nebo candát o váze alespoň 
800 g

zeleninová nádivka dle chuti

80 g cibule

80 g šalotky

3 stroužky česneku

citron

olivový olej

čerstvé nebo sušené bylinky: kopr, 
mletá sladká paprika, tymián, petr-
želka

sůl

pepř

PosTuP:

Rybu nejprve vykucháme a očistíme 
od šupin. Kůži po obou stranách na-
řízneme, osolíme a opepříme. Nakrá-
jíme cibuli i česnek a citron na malé 
kousky a spolu s bylinkami a olejem 
vše promícháme. Rybu naplníme ze-
leninovou směsí zvolenou podle naší 
chuti. A co se nám do ryby nevešlo, 
necháme volně ležet kolem ní. Vše 
zabalíme do alobalu a pečeme 30 
až 45 minut nejlépe na grilu. Rybu 
vyndáme a dozdobíme dle fantazie 
a chuti například citronovými plátky 
nebo kolečky rajčat. Podáváme s rýží 
nebo bramborami.

sladkOVOdní ryba nadíVaná zeleninOu



6  |   www.plzensky-kraj.cz

ta l e n t  z  p l z e ň s k é h o  k r a j e

VáClaV šlajCh: jakO dítě jseM MilOVal 
bOrna PrO jehO kultiVOVaný huMOr

Rostoucí komiksový talent, nápaditost 
a rozmanitost, to jsou synonyma, na která 
narazíte v souvislosti se jménem Václava 
Šlajcha, který vystudoval Západočeskou 
univerzitu v Plzni, magisterský obor ilu-
strace a grafický design. Ještě před Vá-
noci můžete navštívit jeho výstavu v praž-
ském goethe institutu, kde Václav Šlajch 
vystavuje své práce spolu s komiksovou 
autorkou anke feuchtenberger.

Četl jste jako kluk komiksy?

Samozřejmě jsem četl Čtyřlístek, jako každé 
předrevoluční děcko. Z téhle báječné čtyřky 
jsem měl nejraději Bobíka, nekompromisního 
bijce s neuhasitelnou touhou po makových 
buchtách. Jenže tak kolem dvanácti let mě 
kreslená zvířátka přestala bavit a nastalo ob-
dobí komiksového temna. Magazín Kometa, 
který tou dobou vycházel, byl naprosto ne-
dostatkovým zbožím. Pár čísel jsem zachytil, 
nicméně rozjeté seriály v jednotlivých útržcích 
nedávaly příliš smysl a tím jsem si rozjitřil fan-
tazii do nejvyšších obrátek. Například Tajem-
ství Enny od Patrika Krásného mi skoro ne-
dalo spát, jak jsem toužil zjistit o čem to celé 
vlastně je. A vidíte... povedlo se mi dostat 
ke všem dílům seriálu až po dvaceti letech, 
když jsem se jako komiksový autor účastnil 
projektu Návraty Komety. Takže kontinuita 
od dětství je zřejmá.

Kdo pro vás byl učitelem či vzorem?

Určit jednoho výtvarníka jako vzor je v pod-
statě nemožné. Jako dítě jsem miloval Borna 
pro kultivovaný humor a Mézla s jeho smys-
lem pro detail. Obecně ale člověk nasává úpl-
ně všechno, co kdy viděl. Proto jsem ohrom-
ně rád, že jsem kromě zmíněných dvou pánů 
mohl vyrůstat na Trnkovi, Zděňku Smetonovi, 
Kovaříkovi a dalších. Z pedagogů na škole 
dlužím největší dík panu Kotyzovi, Borisovi 
Jirků a Báře Šalamounové.

Kde se mohou občané Plzeňského kraje 
seznámit s vašimi pracemi? Co již vyšlo?

V Plzni se momentálně žádná výstava neko-
ná, ale pokud do konce roku zavítáte do Pra-
hy, v Goethe Institutu na Masarykově nábřeží 
právě probíhá společná výstava s výjimečnou 
německou umělkyní Anke Feuchtenberger. 
Pokud jde o žhavé novinky na knižním trhu, 
krátké příběhy jsem publikoval v katalogu 
KomiksFest! 2011 a magazínu KomiksFest! 
Revue. Náročnějším komiksovým čtenářům 
pak můžu vřele doporučit knížku Ještě jsme 
ve válce. Třináct komiksových výtvarníků 
zpracovalo pravdivé příběhy zaznamena-
né občanským sdružením Post Bellum. Měl 
jsem obrovskou čest nakreslit příběh útěkáře 
z Jáchymovského lágru Luboše Jednorožce. 
Příběh se dočkal i filmového zpracování. Jak 
dopadlo převedení komiksu do filmu, se mů-
žete podívat na serveru YouTube. Stačí zadat 
Luboš Jednorožec.

Píšete si scénáře většinou sám?

Ano, scénáře si píšu většinou sám. I když 
s několika scénáristy jsem již také pracoval 
a zatím se vždy jednalo o příjemnou koopera-
ci. Spolupracoval jsem například s Tomášem 
Prokůpkem, Mikulášem Kroupou nebo s by-
tostí ukrývající se za tajemným pseudony-
mem "BeeSee". Zvláštní je, že tato přezdívka 
v naprosté většině lidí evokuje představu ma-
ličké a křehké dívčiny, zatímco ve skutečnos-
ti je BeeSee ohromné chlapisko, něco mezi 
dřevorubcem a tankem.

Jaké jsou vaše preferované kreslířské 
techniky?

Tužka, Pastel. Dříve jsem často pracoval 
s tuší a perem, ale tuhle techniku jsem po-
stupně vytěsnil prací na tabletu.

Jak se za posledních dvacet let podle vás 
vyvíjí komiks v ČR?

Mírně stoupající tendence s občasnými výky-
vy do prázdna. Kvalitních českých projektů ale 
naštěstí přibývá, obrovskou zásluhu na tom 
mají občanská sdružení Sequence (organizá-
tor KomiksFestu) a Anaphabet Books, která 
drží českému komiksu pomyslně hlavu nad 
vodou. V posledních pěti letech se už dal za-
znamenat i nějaký posun ve vnímání komiksu 
českou veřejností. Člověk, který se komiksem 
běžně nezabývá, snad už zaznamenal, že ko-
miks není jen "čtení pro haranty" nebo laciná 
vulgarita typu Zelený Raol, ale že může nabý-
vat pokročilejších a uměleckých forem.

Držíme krok se světem?

Rozhodně ne. Trh s bublinami u nás ještě není 
rozvinutý, oproti západní Evropě nebo Polsku 
stále žijeme v komiksovém pravěku. Ještě 
nás čeká pořádný kus evoluce, než se bude-
me moci postavit vzpřímeně na zadní.

Vánoční přání biskupa a ikony 
Plzně 2011 Mons. Frant iška 
Radkovského

občané Vás zvolili jako ikonu Plzně pro rok 
2011. co to pro Vás znamená? a co bys-
te popřál občanům k vánočním svátkům 
a do nového roku 2012?

Volba za jednu z ikon Plzně mě velmi překva-
pila. Velice si toho vyznamenání vážím a uvě-
domuji si, že je to v mém případě především 
oceněním duchovní služby a její potřebnos-
ti pro svět a jeho věřící i nevěřící obyvatele. 

Snažím se totiž napomáhat k tomu, aby svět 

byl lidštější a šťastnější vzhledem k lepším 

vztahům mezi jeho obyvateli. Jsem rád, že si 

toho veřejnost povšimla. 

Občanům Plzeňského kraje přeji k vánočním 

svátkům a do nového roku to, co přáli andělé 

pastýřům, když jim oznamovali narození Je-

žíše Krista v Betlémě: „Sláva na výsostech 

Bohu a pokoj mezi lidmi, Bůh v nich má zalí-

bení.“ (Lk 2,14) Proč zrovna takové přání, vy-

světlím o půlnoční bohoslužbě v katedrále sv. 

Bartoloměje 24. prosince ve 24 hodin.
Mons. František Radkovský, biskup plzeňský

Václav Šlajch: ilustrace

z n á M é  t V á Ř e  p l z e ň s k é h o  k r a j e

Václav Šlajch: autoportrét
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k u lt u r n í  k a l e i d o s k o p  V á n o č n í c h  a k c í  

S vánočními nákupy roste každý rok i výše 
zadlužení obyvatelstva. Není se čemu divit, 
ze všech stran nás lákají nápisy „kupujte na 
splátky“ nebo „kupte teď, zaplaťte později“. 
Do poštovních schránek nám chodí obálky s 
nabídkami bank typu: „jste náš VIP klient a do-
stáváte kreditní kartu s možností ihned čerpat 
30.000 Kč“. V obchodech se nejčastěji použí-
vají při nákupech dva úvěrové finanční produk-
ty – kreditní karta a splátkový prodej. Než se 
však spotřebitel rozhodne pro nákup zboží na 
dluh, měl by si dát pozor na několik věcí.

1) Zásadní je rozlišovat mezi výší úrokové saz-
by z úvěru a tzv. RPSN (roční procentní sazba 
nákladů). Spotřebitele by měl zajímat právě 
údaj RPSN. V této sazbě jsou již započteny 
navíc k úroku ještě poplatky za uzavření úvěru, 
za správu úvěru, pojištění atd. Takže v praxi to 
vypadá tak, že je Vám prezentován např. úrok 
17% p.a., ale RPSN ve finále činí 24% p.a.

2) Velmi často se v letácích uvádí sazba p.m., 
což je měsíční procentní sazba. Nejčastěji oko-
lo 2 % p.m. Klienty to mate, protože to vypadá 
přívětivěji, než když se uvede sazba roční. Na-
víc je třeba si uvědomit, že 2% p.m. nezname-
ná 24% p.a. Jedná se totiž o složené úročení, 
takže v roční sazbě jsme v tomto případě na 
úrovni cca 27% p.a.

3) K úvěrům je často uzavíráno pojištění, které 
je prezentováno jako povinné. Jedná se zejmé-
na o pojištění schopnosti splácet. Toto pojiště-
ní však velmi významně zdražuje RPSN úvěru. 
Informujte se, zda je to opravdu podmínka po-
skytnutí úvěru či jen dobrovolná volba.

4) Při splátkovém prodeji najdete v obcho-
dech nabídky s nulovým navýšením. Bedlivě 
sledujte požadovanou dobu, při které neplatíte 
úrok navíc. Nejčastější model splátkového pro-
deje je tzv. 1/10. Znamená to, že dáte desetinu 
ceny zboží akontaci a zbytek splácíte v deseti 
měsících. Nulového navýšení lze získat např. 
tak, když splatíte celý úvěr v prvních dvou zvý-
šených splátkách.

5) Bezúročné období je největší výhodou kre-
ditní karty. Jedná se o období např. 45 dnů, 
po které neplatíte úrok z dlužné částky. Pokud 
tedy vrátíte půjčené peníze zpět v tomto časo-
vě omezeném období, nezaplatíte žádný úrok 
navíc. Když tak neučiníte, začíná úvěr s měsíč-
ním splácením, kde se měsíční splátka pohy-
buje ve výši 3 – 10 % z celkové dlužné sumy. 
Upozornění – bezúročné období se většinou 
vztahuje pouze na bezhotovostní operace. 
Pokud kreditní kartou vybíráte z bankomatu, 
úroky z vybrané částky platíte.

6) Stále se zaměňuje pojem debetní vs. kre-
ditní karta. Hovorově zaběhlý výraz „kreditka“ 
používáme v podstatě pro každou kartu zdo-
bící naší peněženku. Debetní karta je platební 
karta, kterou máte k běžnému účtu. Můžete s 
ní platit v obchodech a vybírat peníze z ban-
komatů. Nemá nic společného s půjčováním 
peněz. Kreditní karta je úvěrová karta, kde vy-
užíváte úvěrový rámec. 

7) Pozor na různé neseriozní firmy, které půj-
čují finance s RPSN 200 – 300 % p.a. Tyto lich-
vářské úroky většinou bývají pro klienta finanč-
ně smrtelné. Dlužníkem těchto nevýhodných 
úvěrů se stávají většinou lidé, které odmítne 
banka či splátková společnost. Sebemenší 
porušení podmínek takové smlouvy se obvykle 
řeší předáním vymahačské firmě a exekucí na 
majetek.

VYSVěTLIVKA: 
p.m. =per mensem, latinská fráze označující 
„měsíčně“, 
p.a. = per annum, latinská fráze označující 
„ročně“
                          
          aleš menšík                                                                                                                                           
                        jednatel ALFA Finance, s.r.o.

kaleidOskOP VánOčníCh akCí  
PlzeňskéhO kraje V Oblasti kultury

VánOční nákuPy a zadlužení?

muZeum ČeskéHo lesa V TacHoVě

Pojďte s námi do Betléma  
27. 11. 2011 od 17:30 

Zpřístupnění velkoplošného Betléma s rozší-
řenou prezentací. Otevření je spojeno s prv-
ním adventním koncertem, na kterém vystoupí 
soubor Dudáci z Českého lesa. Betlém bude 
návštěvníkům k dispozici do 08. 01. 2012.

muZeum dR. boHuslaVa HoRáka 
V RokycanecH

Obrázky na skle malované  
03. 11. 2011 – 31. 12. 2011  

Výstava kolekce podmaleb na skle z fondů 
Muzea Dr. Bohuslava Horáka v Rokycanech, 
který byl restaurován a dosud nebyl kom-
pletně vystaven. Půvabné obrázky z poloviny 
19. století, které byly součástí venkovských 
a často i městských domácností představují 
zpodobnění patronů a světců. Alternativní po-
jetí vánoční výstavy.

muZeum cHodska V domažlicícH

Vánoční výstavy 
12. 2011 – 31. 01. 2012

Den se krátí aneb jak naši předkové trávili 
dlouhé zimní večery a Vánoční motivy z po-
hlednic.

muZeum JižníHo PlZeňska V bloVi-
cícH

České Vánoce 
Vernisáž 24. 11. 2011 od 16:00

Vánoční výstava betlémů a vánočních ozdob 
potrvá do 06. 01. 2012 a bude zpřístupněna 
vždy od úterý do pátku.

sTudiJní a Vědecká kniHoVna PlZeň-
skéHo kRaJe

Ilustrace v krásné literatuře 
Vernisáž 07. 12. 2011 od 16:00 

Výstavu bude možné zhlédnout do 08. 01. 
2012.

V přízemí SVK PK  budou  vystavovat svá díla 
výtvarníci Plzeňského kraje: Jaroslav Hausner, 
Eva Hubatová, Bedřich Kocman, Marie Laci-
gová, Klement Štícha, Slávka Štrbová, Jana 
Vacková, Marie Zajíčková, Pavel Žilák.

VlasTiVědné muZeum dR. HosTaŠe 
V klaToVecH

Chtíc, aby spal...  
23. 11. 2011 – 6. 1. 2012 
Výstava současných Betlémů z regionu jiho-
západních Čech

•Vánoce a závěr roku v Klatovech v letech 
1870 – 1970

výstavní sál hlavní budovy muzea 

•Veřejné betlémy v Klatovech v současnosti

přednáškový sál hlavní budovy muzea

•Současné betlémy tvůrců z Klatov a okolí

vitríny ve vstupní hale hlavní budovy muzea

ZáPadoČeská galeRie V PlZni

Loos / Plzeň / Souvislosti 
09. 11. 2011–12. 02. 2012

ZáPadoČeské muZeum V PlZni

Národopisné muzeu Plzeňska (nám Republi-
ky 13)

Proměny Vánoc ve 20. století 
5. 11. 2011 - 08. 01. 2012

V rámci této výstavy budou ve dnech 13. - 16. 
12. 2011 probíhat od 9:00 do 17:00 adventní 
dílny. Předmětem těchto dílen bude tvorba 
vánočních ozdob z kukuřičného šustí a ze 
slámy. Jsou určená jak školám, tak i široké 
veřejnosti.
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V í t ě z  s o u t ě ž e  r e g i o n á l n í  p o t r aV i n a

Oříškový rohlíček ze Západočeského konzumního 
družstva Sušice

PosTuP:

Tuk, cukr a vejce třeme, přidáme tvaroh, mouku a další přísady. 

Zpracujeme v hladké těsto, utvoříme váleček, možno i více menších, a dáme péct. Po upe-
čení ještě teplé potřeme rumem, rozpuštěným máslem a obalíme v silné vrstvě  moučkové-
ho cukru. Pedagogové a žáci SŠ Rokycany, Jeřabinová ulice přejí dobrou chuť!

OříškOVý rOhlíček: Vítěz festiValu  
regiOnálníCh POtraVin V PlzeňskéM kraji

záPadOčeské kOnzuMní družstVO sušiCe 

reCePt na VánOční tVarOhOVOu štOlu

Veselá atmosféra doprovázela Festival regionálních potravin

Recept poskytla Střední škola, Rokycany, Jeřabinová ulice

Západočeské konzumní družstvo Sušice je 
český obchod s šedesátiletou tradicí, který 
provozuje rozsáhlou maloobchodní síť čítající 
bezmála sto třicet prodejen, které se nachá-
zejí na Klatovsku, Domažlicku a Sokolovsku. 
Prodejny s oranžovo bílým označením COOP 
najdete téměř všude ve větších městech 
i na vesnici, kde jsou zpravidla jediným ob-
chodem. Co se nabídky týká, důraz je kladen 

především na čerstvé zboží. V obchodech 
ZKD Sušice najdete pečivo a lahůdky, čerstvě 
nakrájené uzeniny a spoustu dalších specialit, 
které Vás zlákají. Zboží je nakupováno pouze 
od výrobců a distributorů, kteří jsou schopni 
doložit jeho zdravotní nezávadnost, přičemž 
jsou preferováni především dodavatelé regi-
onální. 

Více informací najdete na www.zkdsusice.cz

Mezi vítěze prvního prodejního Festivalu regi-
onálních potravin, který připravil Krajský úřad 
Plzeňského kraje, patří bezesporu také Oříš-
kový rohlíček, který soutěžil v kategorii Cuk-
rářské výrobky včetně cukrovinek.

Tento neobyčejně lahodný produkt pochá-
zí z Lahůdkářské a cukrářské výrobny ZKD 
Sušice, která pro výrobu zákusků převzala 
původní receptury proslulé cukrárny hotelu 
Fialka.

„Tajemství Oříškového rohlíčku vám prozra-
dit nemůžu. Je to rodinný recept starý sto let 
Karla Sedleckého, mistra cukrářského. Ale 
jsem rád, že rohlíček chutná. Určitě je to i díky 
tomu, že ve složení této delikatesy najdete 
pouze tradiční základní suroviny jako je más-
lo, mléko, cukr a oříšky a nejsou zde použity 
žádné jiné dochucovadla ani chemické látky 
či barviva, což pochopitelně zcela zásadně 
působí pozitivně na chuť i kvalitu oříškového 
rohlíčku. U nás si sami vaříme krémy, děláme 
korpusy, vše jako před sto lety. To je tajem-

ství našich dobrot,“ říká Zde-
něk Novák, vedoucí výrobny 
lahůdek.

Zcela oprávněně je tento výro-
bek spolu s ostatními produk-
ty z Lahůdkářské a cukrářské 
výrobny ZKD Sušice prodá-
ván pod označením „Jako 
od maminky“. 

„Ocenění Regionální potra-
vina nám pomohla dostat se 
více do povědomí lidí a čás-
tečně tak i zvýšit obrat. Je to 
skvělá příležitost, jak o sobě 
dát vědět. Oříškový rohlíček 
se dostal dokonce i do se-
nátu, kde sklidil maximálně 
kladnou odezvu. Byl dokonce 
mezi senátory nazván lahůd-
kářským zázrakem,“ líčí Zde-
něk Novák.

ingRedience:

150 g tuku (nejlépe máslo)

200 g krystalového cukru

250 g tvarohu

500 g hladké mouky

100 g směsi mandlí, rozinek a vlašských 
ořechů

20 g kandovaného ovoce

2 vejce

2 polévkové lžíce rumu

1 prášek do pečiva

1 vanilkový cukr

citronová kůra 

špetka soli
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sládek jan hlaVáček: V PiVOVaru jseM se  
Vlastně narOdil a Celý žiVOt V něM žiji
jan hlaváček absolvoval v roce 1978 na praž-
ské Vysoké škole chemicko-technologické 
a vzápětí nastoupil v plzeňských pivovarech. 
postupně zastával funkce podsládka a ředitele 
pivovaru gambrinus. pracoval jako technický 
ředitel plzeňských pivovarů, ředitel prazdroje 
a gambrinu a od roku 2001 řídil licenční poli-
tiku společnosti jako ředitel zahraniční výroby. 
V současné době zastává funkci vrchního slád-
ka celé spol. plzeňský prazdroj a.s.

Jak dlouho již trvá vaše rodinná tradice slád-
ků v Plzeňském Prazdroji?

Jsem již pátou generací sládků v naší rodině, 
z toho již třetí v Plzeňském Prazdroji. 

Jak postupuje vývoj technologie ve výro-
bě piva? Pomáhá modernizace výroby také 
ke zlepšení chuti piva?

Vývoj technologie je samozřejmě spjat s moder-
nizací výroby a to zajišťuje hlavně zvýšení kvality 
takto vyráběného piva a tím samozřejmě i chuti, 
hlavně její vyrovnanosti. Názor, že dobré pivo se 
dá vyrobit pouze klasickou technologii je dávno 
překonaná a používají ho jen ti, kdo nemohou, 
nebo nechtějí investovat prostředky do moder-
nizace. 

Chtěl jste se od malička stát sládkem jako 
Váš děd i otec? Nebo jste měl i jiné dětské 
sny?

V mládí jsem chtěl být třeba myslivcem, pak 
sportovcem, ale když jsem končil gymnázium, 
už jsem měl jasno, že chci pokračovat v rodinné 
tradici a být sládkem.

Jaké pivo máte nejraději?

Já to mám jednoduše rozdělené, když řídím, piji 
Birell, přes den a po sportu Gambrinus a večer 
a při slavnostnějších příležitostech Prazdroj.

Příští rok Vás čeká 170. výročí založení pivo-
varu. Chystáte něco speciálního k příležitosti 
takových oslav?

Oslavy plánujeme velkolepé, mohu jen prozra-
dit, že budou 5. října v Plzni. Na programu se 
už pracuje, ale víc vám neprozradím, nechte se 
překvapit.

Pořádáte během roku nějaké akce spojené 
například s cestovním ruchem v kraji?

Samozřejmě, a ne málo. Plzeňský Prazdroj to-
tiž již řadu let spolupracuje s Plzeňským krajem. 
Tato kooperace je velice úspěšná a potvrdilo 

se to opět nedávno, kdy 14. července hejtman 
Plzeňského kraje Milan Chovanec a generální 
ředitel Plzeňského Prazdroje Douglas Brodman 
podepsali deklaraci o pokračování vzájemné 
spolupráce. Plzeňský kraj podporuje naše spo-
lečné aktivity v oblasti marketingu, propagace, 
cestovního ruchu, kulturních i společenských 
vztahů. Společně spolupracujeme i na poli repre-
zentace kraje v Bruselu. Plzeňský kraj vnímáme 
jednoznačně jako nezastupitelného partnera pro 
společné akce, zejména právě v oblasti cestov-
ního ruchu. Jedna z příjemných akcí Plzeňského 

Prazdroje a Plzeňského kraje byla například při-
vítání prezidenta republiky tím, že jsme společně 
uvařili speciální várku piva, které si prezident vel-
mi pochvaloval. Ani na Vánoce se u nás nezapo-
míná, ale to se už nechte překvapit.

Mohou se zájemci přijít do pivovaru podívat? 
Pořádáte například exkurze pro školy nebo 
jiné organizace?

Plzeňský Prazdroj má velmi vypracovaný pro-
gram pro návštěvníky, je možno vidět oba naše 
pivovary, Prazdroj i Gambrinus, vše je možno 
vidět na našich webových stránkách www.pra-
zdroj.cz.

Plzeňské pivo se prodává všude po světě, 
v čem je podle Vás skryt takový úspěch?

To se musíme vrátit na začátek. V roce 1842, 
když byl Plzeňský pivovar založen, vznikl i nový 
druh piva, jak říkáme my sládci „spodně kvaše-
ný světlý ležák“, jehož prototypem je současný, 
u nás i ve světě oblíbený Pilsner Urquell. Tento 
typ piva získával stále větší oblibu a dnes je cca 
80 % všech na světě vyráběných piv, pivo „pl-
zeňského typu“.

Existují v pivovaru profesionální ochutnava-
či? Jak se pozná, že se postupuje tím správ-
ným směrem, co se chuti piva týče?

Samozřejmě si školíme své vlastní ochutnávače 
– degustátory, jsou to lidé, kteří mají výjimečné 
schopnosti rozpoznat v pivu velké množství chu-
tí a ti pravidelně naše pivo kontrolují.

Jak bude pokračovat rodinná tradice? Pře-
vezmou ji Vaše děti nebo si vychováváte další 
nástupce?

Já bohužel zatím nástupce nemám, mám dvě 
dcery, jedna je právnička a druhá studuje a hraje 
tenis. Snad vnoučata. Ale v pivovaře je mnoho 
mladých šikovných sládků, kterým se snažím 
předávat své zkušenosti, tak nemám o naši pro-
fesi obavy.

Dlouhá cesta rodu Hlaváčků minulým stole-
tím začala na Rabštejně na severním Plzeň-
sku. Pradědeček Jana Hlaváčka byl nájem-
cem pivovaru. Jak rostly děti, stále více mu 
vadilo, že to je prakticky německé město 
a tak se rozhodl přesídlit. Koupil pivovárek 
v Podmoklech u Zbiroha. Malý rodinný pivo-
var s nepatrným výstavem, který měl jediné-
ho zaměstnance. Pradědeček zemřel za první 
světové války a prababičce nezbylo nic jiné-
ho, než pivovar provozovat sama po celou 
válku. Jeho otec František Hlaváček, vyučený 
sladovník z Podmokel, prožil první světovou 
válku jako ruský legionář v Asii. Po válce ab-
solvoval v Praze dvouletou pivovarskou školu 
a potom vzal místo sládka ve Znojmě. Když 
zemřel v Prazdroji legendární sládek Adolf 
Bayer, právovárečníci na jeho místo vypsali 
konkurz. Je zajímavé, že vůbec nedbali, jak 
byl kdo známý. Takže do tzv. terna, tedy mezi 
dva poslední, se dostal i děda Jana Hlaváč-

ka spolu s dalším předním českým sládkem, 
inženýrem Rudolfem Tillem. Rozhodoval los 
a ten přál rodině Hlaváčků. V roce 1929 na-
stoupil Jan Hlaváček na místo sládka v Pra-
zdroji. Jeho syn František Hlaváček se poté 
postupně stal ředitelem Gambrinu a v roce 
1946 pak prvním generálním ředitelem čes-
koslovenských pivovarů. Po únoru 1948 byl 
krátce nezaměstnán, pak nastoupil do Bra-
nického pivovaru, kde založil Pokusné vývo-
jové středisko, které vedl. 

Jeho syn Ivo Hlaváček se narodil ve znojem-
ském pivovaru v roce 1926. Je absolventem 
Vysoké školy chemicko-technologické. V  
roce 1953 nastoupil do Západočeských pivo-
varů ve Staňkově na Domažlicku a pět let tam 
pracoval jako vedoucí laboratoře a kontrolor. 
V roce 1958 přešel do Plzně jako vrchní slá-
dek. Po třicet let pak řídil pivovary Prazdroj 
a Gambrinus jako výrobní náměstek, výrobní 
ředitel a nakonec podnikový ředitel. Třiceti 

lety své aktivní práce se Ivo Hlaváček přesně 
trefil do éry socialismu, která s sebou nesla 
i určitý nezájem o pivovarnictví. Výroba se 
pouze udržovala ve vyjetých kolejích, mo-
dernizovalo se minimálně a prováděly se jen 
nezbytně nutné rekonstrukce. První moderni-
zační krok byl proveden, byť velice omezeně, 
až počátkem šedesátých let. V části kvasných 
prostor byly nainstalovány menší ocelové 
kádě a ležácké tanky. Velkým úspěchem byla 
výstavba sladovny. V osmdesátých letech byl 
stav pivovarů Prazdroj i Gambrinus kritický. 
Zásadní obrat nastal po revoluci v roce 1989, 
kdy zisky konečně zůstaly pivovaru a hned se 
začalo investovat. K nejvýraznější změně do-
šlo po vstupu SAB, vše dostalo jinou dimenzi 
a tyto pivovary se dostaly na světovou úro-
veň. Do Prazdroje na post podsládka zamířil 
i starší syn Ivo Hlaváčka Ivan, inženýr kvasné 
chemie. V roce 1981 ale emigroval do Ně-
mecka.

dynastie hlaVáčků Vaří PiVO Celé stOletí



Plzeňský kraj v současné době připravuje na-
bídkové řízení na dopravce ve veřejné linkové 
dopravě. Tímto postupem naplní požadavek 
evropského nařízení, které říká, že každý ob-
jednatel veřejné linkové autobusové dopravy 
je povinen postupně opustit  uzavírání smluv 
s dopravci „napřímo“ a do roku 2019 musí 
mít všechny smlouvy uzavřeny na základě 
soutěže. Vedení Plzeňského kraje již v mi-
nulosti rozhodlo o rozdělení kraje do deseti 
územních celků, které budou postupně v jed-
notlivých letech soutěženy. První celek, který 
je v současné době pro nabídkové řízení při-
pravován, je nazván Radnicko a zahrnuje ob-
lasti Radnicka, Zbirožska a Strašicka. „V této 
souvislosti dlouhodobě jednáme se starosty 
dotčených obcí, jejichž připomínky k jízdním 
řádům průběžně zapracováváme, aby časové 
polohy spojů co nejvíce odpovídaly potřebám 
občanů“, uvádí Jaroslav Bauer (ČSSD), I. ná-
městek hejtmana pro oblast doprava. 

Vybírat dopravce v soutěži znamená vybrat 
ze všech došlých nabídek dopravců tu, kte-
rá je pro kraj ekonomicky nejvýhodnější. 
Dopravci jsou nuceni konkurencí tlačit ceny 
dolů, což kraji umožní získat vyšší kvalitu 
služeb při stejné ceně nebo stávající kvalitu 
za nižší cenu, než je tomu dnes. Vyšší je také 
kvalita smluvního vztahu, neboť smlouva je 
součástí dokumentace nabídkového řízení 
a všichni dopravci ji musí přijmout. Ve smlou-
vě jsou ošetřeny případy neplnění podmí-
nek smlouvy ze strany dopravce, za což mu 
hrozí nemalé sankce. V rámci smlouvy jsou 
ošetřeny také případy, kdy bude dopravcům 

úhrada navýšena, a to pro celou délku trvání 
smlouvy. Kraji tak nehrozí, že by v průběhu 
roku či na jeho konci dopravci dodatečně po-
žadovali navýšení úhrady např. v souvislosti 
s nárůstem ceny pohonných hmot. Kraj bude 
vždy předem vědět, jakou částku dopravcům 
z rozpočtu kraje vydá, a ta bude nepřekroči-
telná.

A jaké změny pocítí samotní cestující? Cestu-
jící budou moci využívat služeb nových auto-
busů, jejichž provoz bude zajišťovat ochotný 
a proškolený personál dopravce. Na území 
Radnicka, Zbirožska a Strašicka bude mož-
no nově cestovat také na jízdní doklady Inte-
grované dopravy Plzeňska, tzn. pohodlně se 
odbavit pomocí Plzeňské karty. Dalším před-
pokladem zvýšení kvality cestování je sku-
tečnost, že spoje budou jezdit více „na čas“. 
„Kraj bude vůči dopravci striktně požadovat 
dodržování jízdního řádu. Akceptovatelné 
není ani zpoždění, ani odjezd autobusu ze 
zastávky před časem pravidelného odjezdu. 
Za takové prohřešky dopravce dostane po-
kutu. Pohyb vozidel bude sledován on-line 
pomocí krajského dispečinku, kde bude jaká-
koli odchylka od jízdního řádu hned patrná,“ 
doplňuje náměstek Bauer.

Stejný způsob výběru dopravce hodlá kraj 
aplikovat také v oblasti železniční dopravy. 
Vzhledem ke snahám státu omezit dotace 
na regionální dopravu krajům je zapotřebí 
hledat možnosti snižování nákladů na zajiš-
tění provozu vlaků, aniž by muselo docházet 
k rušení spojů. Výběr dopravce v soutěži je 

také způsobem, jak za přijatelné ceny výraz-
ně zlepšit úroveň vozového parku na železnici 
v kraji. „Jsme si vědomi toho, že vozidla do-
pravce ČD jsou mnohdy dávno za hranicí své 
životnosti. Občané kraje si zaslouží moderní 
nízkopodlažní rychlé a efektivní jednotky, kte-
ré jim zajistí kulturu cestování hodnou 21. sto-
letí.“, uzavírá Jaroslav Bauer.
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Jaroslav Bauer (ČSSD), náměstek hejtmana Plzeň-
ského kraje pro oblast doprava

P l z e ň s k ý  k r a j  b u d e  V y b í r at  
d O P r aV C e  V e  V e ř e j n é  s O u t ě ž i

silničáři jsOu na ziMu PřiPraVeni

Zhruba 26.000 tun posypové soli a 30.000 tun 
inertního materiálu mají na letošní zimní údrž-
bu nakoupeno silničáři krajských správ a údr-
žeb silnic v Plzeňském kraji. Náklady na zimní 
údržbu a provoz techniky odhadují na přibliž-

ně 200 milionů korun. Loni to bylo kolem 219 
a předloni 231 milionů. Zimní údržbu bude 
v kraji zajišťovat 375 lidí, především řidičů 
a obsluhy pluhů, sypačů, nakladačů a dispe-
čerů. V provozu bude 87 sypačů s chemic-

kým materiálem, dalších 53 sypačů s inertním 
posypem, 14 sněhových fréz, 30 nakladačů 
a další technika.  

Na fotografii vpravo generální ředitel SÚS PK 
Stanislav Liška ukazuje plný sklad soli.
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VzděláVání záChranářů i VeřejnOsti
Další vzdělávání zdravotníků je jedním ze 
stále diskutovaných témat v řadách odborné 
veřejnosti. Zdravotnická záchranná služba 
Plzeňského kraje se také ve světle toho roz-
hodla zahájit svůj vlastní vzdělávací program 
určený jejich zaměstnancům. Tento program 
je zaměřen na další vzdělávání a prohlubová-
ní dovedností v oblasti odborné přednemoc-
niční péče. Jedná se o vysoce specifikovaný 
vlastní vzdělávací program, který umožňuje 
zdravotnickým záchranářům a sestrám, pů-
sobícím na záchranné službě, získání dalších 
znalostí a dovedností uplatnitelných při jejich 
každodenní práci.

"Další průběžné vzdělávání zdravotnických 
záchranářů a sester je v dnešní době zkrátka 
nezbytností. Je třeba si uvědomit, že lékař-
ské postupy se každodenně mění a objevují 
se nejrůznější novinky. Zdravotníci, kteří tak 
přicházejí do styku s nemocným, musejí být 
v obraze. Za tím účelem také vznikla v naší 
organizaci odborná pracovní skupina pro vý-
chovu a vzdělávání, jejímž cílem je napomo-
ci našim zaměstnancům v získávání dalších 
důležitých znalostí a dovedností," říká ředitel 
zdravotnické záchranné služby Plzeňského 
kraje Roman Sviták. Podle jeho slov je výuka 
jen jedním z několika směrů, jakými se krajští 
záchranáři vydali. 

Nesmírně důležité je však také vzdělávání ve-
řejnosti v otázkách první pomoci. Již loni pro-
to odstartoval osvětový program první pomo-
ci pro děti v základních školách a současně 
osvěta první pomoci v plzeňských tramvajích. 
Tyto dva programy připravili samotní záchra-
náři z krajské záchranné služby. "Kromě toho, 
že se dále vzdělávají naši odborníci, je nutné 
věnovat naši pozornost také široké veřejnosti. 

Právě pro ni byly připraveny tyto vzdělávací 
a osvětové programy. V mnoha případech je 
to právě obyčejný člověk - laik, který je nejblí-
že zraněnému či nemocnému člověku. Pokud 
takovýto člověk bude znát základy první po-
moci a poskytne ji zraněnému ještě předtím, 
než na místo přijedou naši záchranáři, je velká 
šance na jeho záchranu," vysvětluje Sviták. 
Jak dodal, kromě vzdělávání veřejnosti je také 
důležité aby záchranáři využívali při své práci 
jednotnou zdravotnickou techniku.  

V letošním roce vznikla například také pracov-
ní skupina pro jednotný vozový park a techni-
ku. Cílem této pracovní skupiny je napomoci 
k sjednocení vozového parku a využívané 
zdravotnické techniky u záchranné služby 
v Plzeňském kraji. "Rádi bychom dosáhli toho, 
že v Plzeňském kraji budou využívány stejné 
typy vozidel a také používané zdravotnické 
techniky v těchto vozidlech. Nelze si před-
stavit, že v každé oblasti by mohla být jiná 
zdravotnická technika v sanitkách či dokonce 
jiná sanitní vozidla od různých továrních zna-
ček. V této pracovní skupině tak sídlí skuteční 
odborníci z řad samotných záchranářů a řidi-
čů-záchranářů. Myslím, že ti jsou nejpovola-
nějšími, kteří mohou velkou měrou napomoci 
k této představě," upřesňuje Sviták. 

Všechny pracovní skupiny, které u krajské zá-
chranné služby fungují, vznikly díky současné 
iniciativě samotných záchranářů. Záchranáři 
byli mezi těmi, kteří se také následně zapojili 
do jednotlivých pracovních skupin. 

Podle slov ředitele krajské záchranné služby 
Romana Svitáka jsou právě tyto pracovní sku-
piny a jejich činnost velice přínosné zejména 
tím, že velkou měrou napomáhají ke zkvalit-
nění služeb obyvatelům regionu.

V Mariánské Týnici se 8. prosince 2011 usku-
tečnilo adventní setkání s partnery Plzeňské-
ho kraje, které uspořádal hejtman Milan Cho-
vanec. Díky příspěvkům 
pozvaných zástupců spo-
lečností, firem a členů Rady 
Plzeňského kraje se vybra-
la částka 2 miliony 218 ti-
síc korun. 70 % vybrané 
finanční částky poputuje na 
poukazy na zážitkovou tu-
ristiku pro děti z dětských 
domovů v Plzeňském kraji 
a 30 % pro diecézní charitu 
Plzeň - konkrétně pro Do-
movy sv. Zdislavy pro mat-
ky s dětmi v tísni.

Nápad uskutečnit adventní 
charitativní setkání s Plzeň-
ským krajem navazuje na 
charitativní projekty kraje 
a podporu dětí i mládeže 
všech věkových kategorií, 

nejrůznějšího sociálního zázemí nebo handi-
capu s cílem seznámit veřejnost s jejich akti-
vitami a životem. 

„Protože předvánoční čas je nejen přípravou 
na nadcházející Vánoce, ale zároveň časem 
zklidnění, zamyšlení a pomoci, chce tentokrát 

Plzeňský kraj podpořit děti z 
dětských domovů. Život dětí 
v dětských domovech není 
jen o zajištění fyzických a ma-
teriálních potřeb a bezpečí, 
ale také o rozvoji duševních 
činností, proto jsme moc rádi 
za příspěvky od partnerů kra-
je, které umožní dětem výlet 
k moři, do hor nebo kamko-
li jinam za poznáním,“ řekl 
hejtman Plzeňského kraje Mi-
lan Chovanec.

Na adventním setkání v areá-
lu Muzea a galerie severního 
Plzeňska v Mariánské Týnici 
vystoupil s vánoční řečí také 
biskup František Radkovský.Adventní setkání s partnery Plzeňského kraje proběhlo velmi úspěšně
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iVO grüner: bylO rOzdělenO již 82 
PrOCent PrOstředků rOP jihOzáPad

Hejtman Milan Chovanec (ČSSD) při jednání se zemskými radními z Dolního Bavorska

ROP Jihozápad vstoupil v roce 2011 do dal-
ší etapy své činnosti.  Dosud bylo hlavním 
úkolem připravovat nové výzvy, informovat 
žadatele, na které aktivity mohou žádat o fi-
nanční prostředky a jakým způsobem žádosti 
zpracovávat a předkládat. Nyní, kdy většina 
peněz již byla rozdělena, se těžiště práce Úřa-
du Regionální rady posouvá více do procesu 
kontroly realizace podpořených projektů a do 
fáze jejich udržitelnosti. Tato etapa činnos-
ti ROP Jihozápad je možná ještě důležitější, 
neboť na ní bude záležet, zda si investované 
prostředky dokážeme také udržet. 

Financování ROP Jihozápad tak dnes již běží 
standardně, dokončené projekty jsou průběž-
ně propláceny a Úřad Regionální rady v říjnu 
požádal ministerstvo financí o certifikaci pro-
středků v celkové výši 4,3 miliardy korun.   

K 1. 11. 2011 již bylo rozděleno a smluvně 
zavázáno 82 % prostředků, které měl ROP 
Jihozápad v programovacím období k dispo-
zici. Žadatelé podali celkem 2527 projektů, z 
nichž 564 v celkovém objemu téměř 15 mili-
ard korun bylo podpořeno. V prioritní ose 1 
zaměřené na podporu dopravní dostupnosti 
již bylo rozděleno 76 % prostředků a finálně 
proplaceno 23 % prostředků.

V roce 2011 byla v rámci ROP Jihozápad 
ukončena 13. a 14. výzva. 13. výzva s alokací 
1,225 miliard korun byla zaměřena na mo-

dernizaci krajských a místních komunikací a 
rozvojové projekty spádových center. Ze 153 
předložených projektů jich bylo 12 podpoře-
no. 14. výzva s alokací 60 milionů korun byla 
zaměřena na modernizaci železničních vozů 
a podpořeny byly všechny čtyři předložené 
projekty. Dále byla v roce 2011 vyhlášena 
17. výzva s alokací 320 milionů korun, jejíž 
nastavení vychází ze studie Integrovaného 
plánu rozvoje území, který zpracovala externí 
odborná firma. Výzva je zaměřená na rozvoj 
cestovního ruchu ve specifických územích 
identifikovaných ve studii. V 17. výzvě bylo 
předloženo 32 projektů, jejichž hodnocení 
právě probíhá. Kromě těchto výzev jsou v 
ROP Jihozápad aktuálně otevřené další 3 vý-
zvy. V 15. kontinuální výzvě mohou města Pl-
zeň a České Budějovice až do poloviny roku 
2013 předkládat své projekty z Integrovaných 
plánů rozvoje města. 16. výzva s alokací 36 
milionů korun je definována jako podpůrná k 
projektům realizovaným v rámci Integrované-
ho operačního programu (IOP) a v regionu Ji-
hozápad se týká pouze tří konkrétních projek-
tů. V 18. výzvě s alokací cca 1 miliarda korun 
mohou kraje předkládat projekty na moderni-
zaci silnic II. a III. třídy.  

V současné době dále běží proces navýšení 
prostředků ROP Jihozápad o cca 14 milionů 
euro, tedy zhruba 350 milionů korun. Navýšení 

alokace nyní připomínkuje Evropská komise a 
vyjádřit by se měla do konce roku. Pro ROP 
Jihozápad by navýšení znamenalo možnost 
vyhlášení dalších výzev v roce 2012. Přibližně 
250 milionů by na základě meziinstitucionální 
dohody směřovalo do modernizace krajských 
silnic, 90 milionů korun přealokovaných z 
operačního programu Technická pomoc by 
zamířilo do podpory školství.

ivo grüner (Čssd)

náměstek hejtmana pro oblasti regionální 
rozvoj, fondy EU a informatika

zeMští radní z dOlníhO baVOrska naVštíVili Plzeňský kraj
Ve dnech 6. – 8. listopadu navštívili zemští 
radní z Dolního Bavorska v rámci navázání a 
prohloubení přátelských vztahů Plzeňský kraj. 
Budování Evropského regionu Dunaj – Vlta-
va, představení města Plzně jako Evropského 
hlavního města kultury 2015, problematika 
dopravy, bezpečnosti, zdravotnictví - to byly 
mimo jiných témata, kterými se Rada Plzeň-
ského kraje v čele s hejtmanem Milanem 
Chovancem a jeho náměstkem pro regionální 
rozvoj, fondy EU a informatiku Ivo Grünerem 
na společném jednání s dolnobavorskými 
radními zabývala. 

Němečtí regionální politici si mohli v rámci 
své oficiální návštěvy  prohlédnout sportovní 
centrum v Tachově, které vzniklo díky finan-
cím z EU alokovaných právě na přeshraniční 
spolupráci. Zemští radní také ochutnali regio-
nální potraviny a seznámili se s kulturním ži-
votem našeho kraje. Náměstek hejtmana Ivo 
Grüner k tomu dodává: "Jsme moc rádi, že 
funguje spolupráce mezi Plzeňským krajem a 

Dolním Bavorskem, a to na přátelských vzta-
zích i snaze řešit společné problémy. Jsem 
přesvědčen, že naše dobré vztahy budou na 
vyšší úrovni než bilaterální vztahy mezi ČR a 

SRN. Věřím, že se nám podaří i díky vzájemné 
spolupráci řešit konkrétní problémy obyvatel 
Plzeňského kraje a Dolního Bavorska, které 
nejsou v zásadě rozdílné.“

Tabulka ukazující výši přidělených dotací v rámci ROP Jihozápad a úspěšnost čerpání. Modře jsou označeny výzvy za vlády ODS v krajích, oranžově pak výzvy za vlády ČSSD. 
Částky jsou uvedeny v korunách. 



www.plzensky-kraj.cz   |   13

V z d ě l áV á n í

ředitelka jana hrčkOVá PředstaVuje  
střední PrůMyslOVOu škOlu taChOV
Historie střední průmyslové školy Tachov, 
světce 1 začíná v roce 1955, kdy v budo-
vě bývalého kláštera ve světcích zahájila 
činnost učňovská škola pro obory zedník 
a pokrývač. od roku 1980 byla přejmeno-
vána na střední odborné učiliště stavební. 
V roce 1994 byl zpracován projekt centra 
odborné přípravy. V souvislosti s novým 
školským zákonem a rozšířením vzděláva-
cí nabídky o maturitní obory technického 
zaměření byl v roce 2006 název školy změ-
něn na střední průmyslová škola. 

Veřejnost nejvíc zajímá, v jakých oborech se 
mohou žáci u vás vzdělávat. Co v současné 
době nabízíte?

Od svého počátku byla škola zaměřena 
na stavební obory, postupně se nabídka roz-
šířila o obory zaměřené na strojírenství. Pro 
manuálně zručné děti nabízíme obory vzdělá-
ní ukončené výučním listem – zedník, truhlář, 
elektrikář-silnoproud, obráběč kovů a strojní 
mechanik.

Technické zaměření mají také obory vzdělání 
s maturitní zkouškou. Zájemci o studium si 
mohou vybrat strojírenství, technická zařízení 
budov nebo aplikované informační techno-
logie. Už od roku 1986 realizujeme nástav-
bové studium pro absolventy tříletých oborů 
vzdělání. V současné době je největší zájem 
o obor podnikání, především v dálkové for-
mě. Škola i dílny pro praktické vyučování jsou 
moderně vybaveny. Žáci využívají počítačové 
učebny, pracují v odborných učebnách, pou-
žívají audiovizuální techniku. Škola vysílá své 
žáky na odborné soutěže. Odborný výcvik 
žáků 3. ročníků probíhá na smluvních praco-
vištích firem. Stejným způsobem je organizo-

vána i odborná praxe žáků maturitních oborů. 
Žáci jsou za produktivní činnost odměňováni. 
Výborní žáci získávají školní stipendium a sti-
pendium sdružení TEO. V uplynulém školním 
roce bylo vyplaceno celkem 58 tisíc korun. 
Nejlepší žáky odměňuje také město Tachov. 
Všichni úspěšní absolventi obdrží Europass 
-  dodatek k osvědčení o získané kvalifikaci 
v anglickém jazyce.

Žáci u nás mohou také získat svářečský prů-
kaz, osvědčení způsobilosti podle vyhlášky 
č.50/78, osvědčení na obsluhu vysokozdviž-
ných vozíků apod.

Rozhodující je také uplatnitelnost absolventů 
na trhu práce. Jaká je vaše spolupráce s fir-
mami, potenciálními zaměstnavateli vašich 
žáků?

Základní filozofií naší školy je nabídnout kva-
litní vzdělání dětem z Tachovska. Chceme, 
aby získanou kvalifikaci uplatnili v místních fir-
mách. Místní zaměstnavatelé nás v této sna-
ze podporují. Při škole od roku 2003 funguje 
sdružení firem TEO. Kromě toho, že ve svých 
provozech umožňují praktické vyučování na-
šich žáků, financují rozšířenou výuku jazyků 
a matematiky, organizují odborné stáže a ex-
kurze pro žáky a pedagogy školy. Také spo-
luvytvářejí profil absolventa tak, aby absol-
venti školy našli co nejlepší uplatnění. Podílejí 
se na technickém vybavení školy. Žáci mají 
prospěchové stipendium. Absolventům – stu-
dentům VŠ , nabízejí podniková stipendia.

Našimi partnery jsou i další zaměstnavatelé 
a živnostníci. Zajišťují pro nás smluvní praco-
viště pro odborný výcvik. Díky této spolupráci 
nalézají naši absolventi bez velkých problémů 
zaměstnání.

Obdrželi jste cenu Euregia Egrensis za rok 
2011. O co se jednalo?

Od srpna 2008 do července 2010 se uskuteč-
nil přeshraniční projekt operačního programu 
Cíl 3- Česká republika-Bavorsko: Německo-
česká odborná třída pro obor mechanik strojů 
a zařízení. Jeho účastníci úspěšně zvládli zá-
věrečnou zkoušku a získali výuční list akcep-
tovaný českými německými zaměstnavateli. 
Projekt byl vyhodnocen jako ojedinělý pro 
svůj rozsah a užitečný výstup. V říjnu letoš-
ního roku jsme za něj dostali cenu Euregia 
Egrensis za rok 2011 za mimořádný přínos 
pro přeshraniční spolupráci.

Několikaletá spolupráce Středního odborné-
ho učiliště stavebního s Komorou řemesel 
Dolního Bavorska a Horního Falcka získa-
la loňského roku pevný základ 
ve společném projektu Přeshra-
niční spolupráce v řemeslných 
učebních oborech v rámci progra-
mu Cíl 3 Česká republika - Svo-
bodný stát Bavorsko 2007 - 2013. 
Čtyřikrát do roka se tak vzájemně 
navštíví čeští a němečtí učni, aby 
se zdokonalili ve svém oboru. Pro-
jekt nezapomíná ani na pedagogy 
z obou stran hranice.

Nejčerstvějším důkazem dobrých 
vztahů bavorských a západočes-
kých řemeslníků byl lešenářský 
kurz a kurz kotvicí a upevňovací 
techniky, který Komora řemesel 
Dolního Bavorska a Horního Falc-
ka uspořádala pro žáky plzeňského stavební-
ho učiliště. Deset budoucích českých tesařů 
a zedníků spolu s učitelkou německého jazyka 

Mgr. Evou Jansou a učitelem odborného vý-
cviku Janem Vrátníkem absolvovalo v červnu 
ve vzdělávacím zařízení komory v Regensbur-

gu teoretickou i praktickou část kurzu a poté 
2. listopadu v Plzni všichni úspěšně složili 
závěrečný test. Mladí plzeňští tesaři a zední-

ci prokázali dobrou teoretickou úroveň a jak 
prohlásil zkušební technik komory řemesel 
Matthias Schreiner, velmi příjemně překvapili 

i svými praktickými dovednostmi. 
Především proto se vedení Komory 
řemesel Dolního Bavorska a Dol-
ního Falcka rozhodlo předat jim 
certifikáty na tak reprezentativním 
fóru, jakým jsou Mariánskolázeňské 
dialogy, které se konaly 10. listopa-
du ve Společenském domě Casino. 
Úspěšné absolventy kurzu Tomá-
še Beránka, Marka Bodeho, Petra 
Horáka, Václava Horvátha, Tomáše 
Kadlece, Jana Kuklu, Davida Ma-
cháčka, Antonína Tupého, Daniela 
Tyrnera a Denise Zelenku a jejich 
pedagogy přijal 21. listopadu ná-
městek hejtmana Plzeňského kraje 
pro oblasti školství, mládeže a spor-

tu Jiří Struček za účasti vedoucí odboru škol-
ství, mládeže a sportu Krajského úřadu Plzeň-
ského kraje JUDr. Jaroslavy Havlíčkové. 

učni ze staVebníhO učiliště PřekVaPili PraktiCkýMi dOVednOstMi

Dílna Střední průmyslové školy Tachov

Učni spolu s náměstkem hejtmana Plzeňského kraje pro oblasti školství, mládeže 
a sportu Jiřím Stručkem (ČSSD) a vedoucí odboru školství, mládeže a sportu 

Jaroslavou Havlíčkovou
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OsObní asistenCe - neOCenitelná služba, 
která se jednOu Může hOdit každéMu
co je osobní asistence? jistě se shodneme, 
že pro mnohé z nás je „osobní asistence“ 
stále tak trochu neznámým pojmem. osobní 
asistence je název pro službu, která pomá-
há těm, kteří se chtějí nebo potřebují za-
členit zpět do společnosti a zároveň zůstat 
ve svém domácím prostředí. Možná vás pře-
kvapí, že to není nová služba a zájem o ni 
mezi lidmi roste. pojďme se tedy nyní po-
dívat za těmi, kteří již tuto službu několik let 
využívají. 

Připravit jídlo, zajít si na záchod, vyměnit in-
kontinenční plenu, večer se osprchovat, zajít 
si na nákup – je toho hodně, s čím jednaše-
desátiletý František potřebuje pomoci. Pan 
František je kvadruplegik usazený na vozí-
ku s jen částečně pohyblivýma rukama a je 
od narození odkázaný na péči okolí. Po smrti 
otce, který se o něj staral, stál pan František 
na rozcestí – má se pokusit žít sám, nebo 
odejít do zařízení? Přálo mu štěstí a zvítězila 
první varianta. Ve svém pražském bytě uby-
toval nové spolubydlící, kteří mu za snížený 
nájem ráno a večer pomáhají s nutnými věc-
mi. Co ale přes den, když jsou spolubydlící 
v práci? Kromě štěstí stojí při panu Františko-
vi i osobní asistent Marek z občanského sdru-
žení Hewer, které osobní asistenci zajišťuje. 
A proto i díky Markovi může pan František 
zůstat v bytě, který důvěrně zná a kde strávil 
většinu života.

Asistent Marek přichází za panem Františkem 
od pondělí do čtvrtka vždy kolem poledne, 
připraví mu dovezený oběd, zajde nakoupit, 
pomůže se vším, s čím je třeba. Především 
ale s panem Františkem tráví čas, povídá si 
s ním, poslouchá ho. Odchází zpravidla ko-
lem čtvrté hodiny, kdy se vrací spolubydlící 
a pan František má o společnost i péči po-

staráno. Vztah asistenta Marka a pana Fran-
tiška není ale ohraničený jen konkrétními dny 
a čtyřhodinovým intervalem. Po společných 
osmi letech doprovází Marek pana Františka 
i na každoroční dovolenou nebo na chalupu 
v Podkrkonoší. Asistent Marek je tak i Fran-
tiškův nejbližší přítel. 

Marek je jedním z prvních asistentů občan-
ského sdružení Hewer, které začalo poskyto-
vat asistenční služby již v roce 1997. Tehdy 
si služby asistentů občanského sdružení ob-
jednalo sedm lidí. Postupem času se zájem 
o služby osobní asistence zvyšoval a loni si 
služby asistentů Heweru objednalo už 317 
lidí. Občanské sdružení Hewer působí v Pra-
ze, Brně, Českých Budějovicích, Pardubicích, 
Hradci Králové, Plzni a své služby rozšiřuje 
do dalších měst Čech a Moravy.

V Plzeňském kraji a v Plzni je služba osobní 
asistence dostupná například na telefonním 
čísle 736 505 558. Více informací najdete 
na www.pecovatel.cz.

Velkou výhodou osobní asistence je to, že 
je připravena zajistit klientům pomoc se se-
beobsluhou, jídlem, nákupy nebo hygienou, 
kdykoliv to potřebují, třeba večer, v noci, 
o víkendu nebo ve svátek. Nabízí všestran-
nou pomoc a podporu v bytě klienta, který 
tak i přes závažný handicap, nemusí opouštět 
svůj domov.

Také potřebujete dobrou duši, která vám po-
může zůstat ve Vašem domácím prostředí? 
Máte zájem o osobní asistenci? Pokud ano, 
obraťte se přímo na pracovníky Heweru (tele-
fon: 274 781 341, mobil: 736 505 552, webo-
vá stránka: www.pecovatel.cz), kteří Vám rádi 
poskytnou více informací o službách osobní 
asistence sdružení Hewer.

tříkrálOVá sbírka 2012 V Plzeňské dieCézi
Dobročinná akce Tříkrálová sbírka, kterou 
pořádá Charita Česká republika je největší 
dobrovolnickou akcí u nás a v roce 2012 se 
v celostátním měřítku uskuteční již podvanác-
té. Výtěžek sbírky je určen především na po-
moc nemocným, handicapovaným, seniorům, 
matkám s dětmi v tísni a dalším jinak sociálně 
potřebným skupinám lidí a to 
zejména v regionech, kde sbír-
ka probíhá. Nejméně desetina 
výnosu sbírky je každoročně 
určena také na humanitár-
ní pomoc do zahraničí. Tato 
sbírka se odvíjí od starobylé-
ho lidového zvyku uctívání Tří 
králů. Tentokrát se skupinky 
tříkrálových dobrovolníků vy-
dají do ulic měst a vesnic, aby 

oslovily veřejnost a požádaly o pomoc pro lidi 
v nouzi od 1. do 14. ledna 2012.

A proto i vám přinášíme na těchto stránkách 
seznam míst, kde je možné tuto sbírku pod-
pořit. Vždyť nejen Vánoce a svátky s nimi 
spojené jsou dobou, kdy bychom měli myslet 

na potřebné, chudé a nemocné.

Místa koledování v plzeňském kraji: Blovice, 
Bezdružice, Bělá nad Radbuzou, Bor u Ta-
chova, Citice, Čistá u Rakovníka, Dobřany, 
Dolní Bělá, Domažlice, Dýšina ŘKF, Ejpovice, 

Holýšov, Hostouň, Horšovský Týn, 
Chotěšov, Chotíkov, Chrást, Chvá-
lenice, Jesenice, Jezná a Nýřany, 
Kdyně, Kladruby, Klatovy, Kolo-
več, Kozolupy, Kralovice, Ledce, 
Manětín, Merklín, Město Touškov, 
Mýto, Nezvěstice, Plasy a Manětín, 
Plzeň, Přeštice, P o b ě ž o v i c e , 
Radnice, Staňkov, Blížejov, Stráž 
u Tachova, Stříbro, Třemošná, Zbi-
roh, Mrákov
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POzOr na Phishing!   
aneb nikOMu nePOsílejte sVá OsObní data

V minulém čísle měsíčníku jsme se seznámili 
s pojmem sociální inženýrství. Dnes se bude-
me věnovat jeho nejčastější formě, a to phis-
hingu, v českých zemích označovaném také 
jako rhybaření. Písmeno H ve slově rhybaření 
není překlep, ale slovní hříčka zrcadlící origi-
nál – autoři pojmu nahradili ve slově fishing 
F za PH.

A koho se rybáři snaží ulovit? Všechny lidi 
disponující e-mailovou adresou. Jako ná-
vnadu nám zasílají e-maily, kterými se z nás 
snaží vyloudit citlivá osobní data, jakými jsou 
především přihlašovací údaje k internetové-
mu bankovnictví, nebo čísla platebních karet 
i s jejich PINy. Že byste tyto informace nikdy 
nezaslali? To je dobře, ale přesto se najde při-
bližně 5 % lidí, kteří se napálit nechají. 

Jak vypadá typický phishingový e-mail? 
Útočníci se vždy vydávají za zástupce něja-

ké důvěryhodné instituce, nejčastěji banky: 
Vazeny zakazniku, dekujeme za Vasi duveru 
v na3i banku. Dovolujem si Vas informovat 
o zmene nastaveni internetového bankov-
nictvi. Kliknete na tento odkaz, prihlaste se 
jako obvykle a aktivujte tak svuj ucet pro jeho 
bezchybné fungovaNi. Pokud toto neucinite, 
nezarucujeme, ze budete moci nakladat se 
svymi penize jako obvykle. Dekujeme za po-
chopeni a prejeme Vam krasny den.  Jan Ry-
bar, Ceska sporitelna.

Rhybářské e-maily jsou často opatřeny také 
grafickými prvky typickými pro tu kterou insti-
tuci, takže kromě špatného pravopisu v této 
zprávě není na první pohled nic závadného. 
Po kliknutí na uvedený odkaz se dostanete 
na stránky, které opět na první pohled vypa-
dají jako originál a kdekomu může uniknout, 
že v řádku v horní liště není uvedena originální 
webová adresa, ale adresa naprosto cizí. Po-
kud uživatel zadá na této podvržené stránce 
své přihlašovací údaje, jsou mu okamžitě zko-
pírovány a útočníky vyplněny na stránkách 
originálních. Výsledek? Převod vašich peněz 
na účet útočníka. 

V Čechách nejvíce trpí phishingem právě 
Česká spořitelna, v listopadu tohoto roku 
bylo zneužito i jméno ING banky. Útočníci 
informovali o nové možnosti elektronických 
výpisů z účtu. Jinou záminkou může být např. 
hrozba zablokování platební karty, pokud ne-
zašlete/nevyplníte na webu její číslo a PIN. 

Specifickým typem phishingu je tzv. vishing 
(voice phishing), neboli hlasový phishing – 
zde musíte pro aktivaci nabízených služeb 
zavolat na konkrétní telefonní číslo, kde své 
citlivé údaje nadiktujete fiktivnímu pracovní-
kovi banky. 

V případě, že vám takovýto e-mail přijde, ne-
reagujte na něj. Vaše banka po vás tyto infor-
mace nikdy nebude chtít! Pokud máte přeci 
jen pochybnosti, zavolejte na oficiální infolin-
ku své banky a zeptejte se na pravdivost e-
mailu. Nepřidáte se tak k oněm 5 % lidí, kteří 
své peníze už nikdy neviděli. 

Mgr. nina Moravcová

Pedagogicko-psychologická poradna 
Klatovy a projekt Kápézet

Tak jistě většinou vnímáme blížící se sváteční 
dny a oslavy konce roku stávajícího a přícho-
du roku nového. Je tomu ale skutečně tak? 
Nemohou se stát i tyto, jinak velmi příjemné 
chvíle strávené většinou společně v kruhu ro-
dinném, noční můrou, která nás bude proná-
sledovat po několik následujících dnů, měsíců 
či dokonce let?

Nikomu z nás nic takového samozřejmě ne-
přejeme, ale domníváme se, že je na místě 
upozornit na některá nebezpečí, která sice 
hrozí v průběhu celého roku, ale v souvislos-
ti s Vánocemi a silvestrovskými oslavami se 
stávají ještě aktuálnějšími. Při nákupech a ná-
vštěvách obchodů a zejména pak velkých 
nákupních center, věnujte zvýšenou pozor-
nost svým věcem. V tomto období registruje 
policie pravidelně nárůst kapesních krádeží 
a krádeží věcí ponechaných ve vozidlech. To-
muto trendu se snaží zabránit zvýšeným na-
sazením policistů, ale zajistit bezpečí našich 

věcí není přeci úkolem jen policie. Další ne-
bezpečí představují stále využívanější nákupy 
po internetu. I zde je na místě být obezřetný. 
Ne každá nabídka, kterou na internetu nalez-
neme, je solidní. Pak se stane, že nás nemile 

překvapí třeba pytlík rýže, který obdržíme na-
místo vysněného mobilu. To, že vynaložené 
finanční prostředky už pravděpodobně nikdy 
nezískáme zpět, je v těchto případech, bo-
hužel, nasnadě. Ale i takovým zklamáním lze 
při dodržení poměrně jednoduchých zásad 

většinou předejít. Dalším nebezpečím typic-
kým pro toto období jsou požáry související 
s osvětlením vánočních stromků, adventními 
věnci či oslavami příchodu nového roku. Jak 
se těmto nebezpečím vyhnout, nám mohou 
poradit odborníci z Krajského ředitelství po-
licie Plzeňského kraje a Hasičského záchran-
ného sboru Plzeňského kraje. Pokud se chce-
te o možných rizicích a zejména o prevenci 
dozvědět více, připravili jsme pro vás mnoho 
zajímavých informací na našich webových 
stránkách www.bezpecnykraj.cz. 

Závěrem mi dovolte popřát Vám krásný a klid-
ný konec roku 2011 a úspěšný start do roku 
2012! Věřím, že i díky projektu Plzeňský kraj 
– bezpečný kraj, bude rok 2012 plný radosti, 
štěstí, pohody a bezpečí.

mgr. Zdeněk weber  
koordinátor projektu bezpečný kraj

VánOční sVátky, dny klidu a bezPečí

@ @
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Radní Václav Koubík (ČSSD)   s úspěšnými  studenty Střední odborné školy a  uči-
liště v Sušici na veletrhu  Gastrofest

Oblíbené Veletrhy gastrO a tOurfest  
Přilákaly téMěř 16 tisíC náVštěVníků
Spojit dobré jídlo a pití s příjemnou dovole-
nou či aktivním výletem je ideální představou 
mnoha českých turistů. Možnost načerpat 
zajímavé informace na jednom mís-
tě nabídly jak pro laickou, tak od-
bornou veřejnost oblíbené veletrhy 
Gastrofest a Tourfest pod názvem 
„Festival turismu a cestování“. Mís-
tem konání bylo již tradičně Výsta-
viště v Českých Budějovicích od 10. 
do 12. listopadu. 

Své pevné místo mezi vystavovateli 
měl i stánek Plzeňského kraje, kte-
rý zde prezentoval širokou nabídku 
cestovních brožur, map, cyklomap, 
nabídek pobytů, hotelů a ubytování. 
„Jsem rád, že jsme mohli nabídnout 
zásobárnu dobrých nápadů a in-
spirací jak strávit kratší či delší čas 
v Plzeňském kraji a poznat klasické 
i netradiční dominanty regionu. Nový 
projekt oddělení cestovního ruchu 
pro rok 2012 s přesahem do roku 
2013 „Do Plzeňského kraje za přírodou, tradi-
cemi a gastronomií“ se zaměřuje na vytvoření 
a distribuci tří nových propagačních produktů 
cestovního ruchu Plzeňského kraje: Šumava 
= zelená střecha Evropy, Živý folklór Chod-
ska a Pivo = zlatý poklad Plzeňského kraje,“ 

vysvětluje Václav Koubík (ČSSD), radní pro 
oblast kultury, památkové péče a cestovního 
ruchu. „Věřím, že se nám tak povede rozší-

řit, zkvalitnit a především zatraktivnit nabídku 
cestovního ruchu. Jako hlavní přínos projek-
tu vidím zvýšení informovanosti o turistické 
nabídce v našem regionu a tím i podpoření 
prodloužení sezóny a zvýšení počtu návštěv-
níků.“ doplňuje Václav Koubík.

Projekt je podpořen z Evropského fondu pro 
regionální rozvoj. Velkým zážitkem v rámci 
veletrhu byl i pokus mladých cukrářů a ku-

chařů z VÚ Hostouně o zápis 
do Guinnessovy knihy rekordů. 
Chodskými koláči ozdobili 3,5 
metru vysokou maketu rozhled-
ny Kurzovy věže z vrcholu hory 
Čerchov na Domažlicku. Neméně 
zajímavé bylo sledovat i přípravu 
a servírování tříchodového menu 
sestaveného panem Havlíkem 
z Hotelové školy v Plzni na Bo-
rech. V rámci výstavy Gastrofest 
provozovali žáci Střední odborné 
školy a učiliště ze Sušice restau-
raci a zároveň se spolu s kuchaři 
podíleli na přípravě labužnického 
menu. „Vnímám zapojení žáků 
do podobných akcí jako velkou 
motivaci pro jejich studium, ale 
i budoucí praxi. Snaha přiblížit 
profesi, možnost setkat se s před-

ními odborníky v oboru je výborný způsob jak 
pozvednout prestiž oboru kuchař- číšník,“ 
uvedl Václav Koubík. „Plzeňský kraj byl vždy 
svázán s jedinečnou gastronomií a tito mladí 
a talentovaní studenti mají velkou šanci tuto 
tradici podpořit nebo ještě více zviditelnit a to 
mě těší nejvíce“ doplnil krajský radní.

regiOnální  kOnferenCe CestOVníhO ruChu
Regionální konference na téma rozvoje ces-
tovního ruchu a propagace ČR se uskuteč-
nila v pátek 25. 11. 2011 ve Smetanově síni 
Studijní a vědecké knihovny Plzeňského kra-
je. 

Konferenci pořádala agentura CzechTourism 
ve spolupráci s Plzeňským krajem. Pracovní 
setkání se zástupci cestovního ruchu Plzeň-
ského kraje, statutárního města Plzně a rov-
něž pracovníky informačních center, zahájil 
úvodním slovem Mgr. Marek Mráz - ředitel 
Odboru strategie a marketingové komuni-
kace v agentuře CzechTourism. Přítomným 
přehledně představil marketingovou strate-
gii 2011 s výhledem na rok 2012.   Hlavní 
novinkou v propagaci České republiky jako 
vhodné destinace pro strávení kratší či del-

ší dovolené je změna sloganu na „Magická 
a překvapující“.

„Snažíme se u turistů evokovat představu, že 
Česká republika je místem s velkým geniem 
loci, kde lze strávit čas naplněný aktivním 
poznáváním a  koktejlem zážitků,“ vysvětlil 
Mgr. Jan Martinec - manažer regionální ko-
munikace. V dalším příspěvku pak zdůraznil 
potřebu nového aktivního modelu spolupráce 
s regiony a to i v rámci marketingové komu-
nikace. Mgr. Petr Moc, ředitel odboru infor-
mační podpory oboru ČR, zdůraznil podporu 
informačních center a nabídku vstupovat se 
svými regionálními  zajímavosti v turistickém 
či gastronomickém charakteru do plošné 
mediální prezentace CzechTourismu. Druhou 
polovinu regionální konference zahájil  úvod-

ním slovem radní pro oblast kultura, památ-
ková péče a cestovní ruch Václav Koubík. 
O seznámení s krajskými projekty na podporu 
cestovního ruchu, aktuálními marketingovými 
kampaněmi a informacemi o turistických pro-
duktech v konkrétních oblastech se posta-
rala vedoucí oddělení cestovního ruchu Ilo-
na Šnebergerová. Závěrem vystoupil ředitel 
Regionální rozvojové agentury Šumava Miloš 
Picek, který pohovořil o infrastrukturní kam-
pani s nadregionálním přesahem.

„Konference a závěrečná diskuse všech 
účastníků nám pomohla nastínit nové mož-
nosti spolupráce s agenturou CzechTourism  
a jednotlivými subjekty turistického ruchu v  
Plzeňském kraji pro rok 2012,“ uzavřel radní 
Václav Koubík. 

Plzeňský kraj připravuje vydání publikace „Svatební den v Plzeňském 
kraji a bavorském příhraničí: romantika i dobrodružství“

Tištěnou celobarevnou brožuru připravuje Krajský úřad Plzeňského kraje 
ve spolupráci s bavorským městem Deggendorf. Publikace bude obsa-
hovat tipy na tradiční i netradiční svatební dny v Plzeňském kraji a ba-
vorském příhraničí. Její vydání v tištěném nákladu 5000 ks je plánováno 
na konec března 2012. Elektronická verze katalogu bude následně k dis-
pozici ke stažení na internetových stránkách www.turisturaj.cz a také 
www.arberland.de
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V záPadOčeské galerii V Plzni PrOběhlO  
slaVnOstní Odhalení Obrazu VáClaVa brOžíka

Dne 5. 12. 2011 proběhlo za přítomnosti 
hejtmana Plzeňského kraje Milana Chovan-
ce a radního pro oblasti kultura, památková 
péče a cestovní ruch Václava Koubíka slav-
nostní odhalení obrazu Václava Brožíka - 
Anežka Steinhäuserová a Zikmund ze Švam-
berka (Ve smrti spojeni). Obraz byl 
získán do sbírek Západočeské gale-
rie v Plzni díky poskytnutí finančních 
prostředků Plzeňského kraje ve výši 
500 tisíc korun. Plzeňský kraj je zřizo-
vatelem této významné instituce. Do-
taci ve výši 775 tisíc korun poskytlo 
Ministerstva kultury ČR z programu 
na výkupy předmětů kulturní hodnoty 
mimořádného významu a zbytek pe-
něz dofinancovala Západočeské ga-
lerie z vlastních prostředků.

Námět velkého historického plátna 
Václava Brožíka z raného období jeho 
umělecké kariéry čerpá z románu 
dobově oblíbeného spisovatele Kar-
la Šebestiána Herloše Böhmen von 
1414 bis 1424 o husitských válkách. 
Mladý šlechtic Zikmund ze Švamberka boju-
je na straně husitů, jeho milá Anežka Stein-
häuserová, dcera pražského německého 
zlatníka, pak se zbraní v ruce hájí stanoviště 

husitů u Poříčské brány před nájezdem kři-
žáků, kde se oba milenci nevědomky střet-
nou při potyčce.

Václav Brožík v letech 1875-1876, po návra-
tu ze školení v Mnichově, namaloval v Praze 

tři rozměrově odlišné obměněné varianty to-
hoto námětu nešťastné lásky. Jedna z nich 
byla pořízena pro Artura hraběte Desfourse-
Walderode jako protějšek k jím již dříve za-

koupenému obrazu Smrt sv. Irie, který Brožík 
vytvořil na začátku svého mnichovského po-
bytu roku 1873. Obě díla spojuje melodra-
matický námět odkazující k vlivu v Mnichově 
žijícího malíře Gabriela Maxe. 

Václav Brožík pocházel z Železné-
ho Hamru u Třemošné a Plzeň se 
k němu vždy hlásila jako ke krajanovi. 
Díky tomu tvoří jeho dílo jeden z nej-
početnějších souborů ve sbírce Zá-
padočeské galerie v Plzni. Nachází se 
tu celkem třicet obrazů: řada studií, 
podobizen, historické žánry, sou-
časné i historizující intimní pohledy 
do interiérů, krajina i venkovský žánr. 
Václav Brožík je předním představi-
telem historické malby, který se pro-
slavil v Čechách i v cizině především 
rozměrnými výpravnými scénami 
s náměty z českých dějin – jediným 
dílem tohoto druhu ve sbírce ZČG byl 
do této doby obraz Přijímání pod obojí 
z let 1892-1893. Proto je dílo Anežka 

Steinhäuserová a Zikmund ze Švamberka 
(Ve smrti spojeni), který hrál důležitou roli 
v začátcích Brožíkovy kariéry historického 
malíře, cenným obohacením celé kolekce.

Výlet dO Plzeňské histOrie aneb jak se žilO na Plzeňsku
Západočeské muzeum v Plzni zve přízniv-
ce regionální historie na zajímavou expozici  
„Jak se žilo na Plzeňsku“. Výstava  je umís-
těna v historických prostorách Chotěšovské-
ho, Gerlachovského a Bartlovského domu 
na náměstí Republiky. Návštěvníky čeká mi-
mořádně rozsáhlá prohlídka, která čítá dvacet 
místností se zajímavými historickými interiéry. 
První část představuje vývojovou řadu měš-

ťanských interiérů, tj. nábytek a interiérové 
doplňky, portréty a drobný inventář z údobí 
gotiky, renesance, baroka, empiru, biederme-
ieru a první třetiny 20. století. Exponáty jsou 
velmi cennou kolekcí předmětů denní po-
třeby, dokreslující všední život v plzeňských 
měšťanských domácnostech. Druhá část je 
věnována životu lidu na venkově a tvoří ji dvě 
lidové světnice zařízené nábytkem charakte-

ristickým pro oblast Plzeňska, expozice krojů 
z plzeňského regionu, ukázky lidového stavi-
telství a expozice prezentující zvyky a tradi-
ce venkovského lidu v 19. a na počátku 20. 
století. Zpestřením pak mohou být dvě menší 
expozice ukazující městskou černou kuchyni 
z první třetiny 19. století a secesní lékárnu 
s ukázkami nejen profesionálního, ale také 
lidového lékařství.

plzeňský kraj vám přináší ucelený přehled 
zimních stadionů, které nabízí možnost vol-
ného bruslení pro širokou veřejnost. přijďte 
si zabruslit s celou svou rodinou i vy!

kluZiŠTě domažlice Zimní sTadion

Na zimním stadionu v Domažlicích je volné 
veřejné bruslení k dispozici v úterý od 15.45 
do 17.15 a v pátek od 18.00 do 19.30. Více 
informací naleznete na webových stránkách 
stadionu http://zimni-stadion.domazlice.info

kluZiŠTě klaToVy Zimní sTadion

Také na zimním stadionu v Klatovech je 
bruslení samozřejmostí. Více informací včet-
ně aktualizovaného rozpisu volného bruslení 
najdete na adrese http://zimak.klatovynet.cz/
zimak/verejnebrusleni.asp

kluziŠtě plzeň čez aréna 

Volné bruslení v plzeňské ČEZ Aréně odstar-
tovalo již 9. listopadu a potrvá až do neděle 
4. dubna. Bruslit můžete ve středu od 18.30 

do 20.00, v sobotu od 10.00 do 11:30 a v ne-
děli od 14.30 do 16.00. Více informací nalez-
nete na http://www.hcplzen.cz

kluZiŠTě PlZeň ice PaRk locHoTín 

Kluziště Ice Park najdete v Plzni - Lochotíně 
mezi plaveckým bazénem Západočeské uni-
verzity (Sokolovská ulice) a restaurací Impuls. 
Pro veřejnost je kluziště otevřeno ve všední 
dny od 12.00 do 20.00 hodin, o víkendech 
a prázdninách od 10.00 do 20.00 hodin. 
V současné době se na ploše bruslí pouze 
na in-line bruslích. Bruslení je pro všechny 
návštěvníky zdarma.

kluZiŠTě Rokycany Zimní sTadion 

Zimní stadion Rokycany provozuje veřejné 
bruslení převážně v sobotu a v neděli a to 
v předem stanovených časech. Nejčastěji 
od 10.00 a od 17.00. Více informací včetně 
aktuálního rozpisu pro volné bruslení nalez-
nete na www.zimnistadion.rokycany.cz

kluZiŠTě TřemoŠná sPoRT aRéna 

Sport aréna uspořádá volné bruslení pro ve-
řejnost v období vánočních svátků. Aktuální 
informace o rozpisu haly na čtrnáct dní do-
předu naleznete na www.sport-arena.cz

Hejtman Milan Chovanec a radní Václav Koubík si prohlížejí obraz Anežka 
Steinhäuserová a Zikmund ze Švamberka (Ve smrti spojeni)
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Vyhlášení vítěze  
z minulého čísla: 
soutěž s Plzeňským 
krajem

z á b aV a

sOutěž O dárkOVé balíčky  
s regiOnální POtraVinOu
Aktuální soutěž s měsíčníkem Plzeňský kraj 
nabízí jejím účastníkům možnost vyhrát dár-
kový balíček Regionální potraviny Plzeňské-
ho kraje spolu s pivním speciálem Radní 14°. 
Ve hře jsou tentokrát tři tyto dárkové balíčky.

naŠe oTáZka Zní:

kolik lidí se celkem zúčastnilo akce ad-
vent dětem, konané pod záštitou hejtmana 
Plzeňského kraje milana chovance?  

A tentokrát Vám nabízíme také tři možné  
odpovědi:

a) 826   b) 658   c) 786

Výhercem se stává soutěžící, který správně 
odpoví na otázku, nebo který se nejvíce přiblí-
ží správné odpovědi na vědomostní otázku. 
V případě shody ve správných odpovědích 
u více soutěžících vyhrává ten soutěžící, kte-
rý své odpovědi doručil na adresu redakce@
plzensky-kraj.cz jako 15., 25. a 35. v pořadí 
ze správných.

Jména výherců budou zveřejněna nejpozději 
22. 12. 2011 na internetových stránkách Pl-
zeňského kraje www.plzensky-kraj.cz

Výherce bude kontaktován výzvou pro pře-
vzetí ceny.

Tajenka: osmisměrky Při plnění jednoho z mnoha vánočních zvyků se při štědrovečerní večeři schovává cosi pod talíř, aby měli všichni zúčast-
nění po celý rok dostatek peněz. Co je to?

V á n O č n í  k V í z :  z d O b e n í  s t r O M k ů
Vánoční stromek je jako symbol Vánoc poměrně mladý. Nový zvyk se začal prosazovat v bo-
hatých pražských měšťanských rodinách. Kdo ale v českých zemích vůbec poprvé připravil pro 
své přátele vánoční stromek?

V listopadovém čísle měsíčníku Plzeňský kraj 
jsme Vám nabídli hned dvě soutěže, jejichž 
výsledky Vám nyní přinášíme.

V rámci první soutěže jsme se Vás ptali, jak se 
jmenuje nejvyšší kostelní věž v České repub-
lice a do jaké výšky sahá? 

Správná odpověď zní: Nejvyšší kostelní věží 
v ČR je věž chrámu sv. Bartoloměje v Plzni 
na náměstí Republiky. Měří 102,26 metrů.

Výherci soutěže jsou: Anna Pelíšková, Václav 
Peteřík, Irena Fořtová, Jiří Nohovec

Výherci získali vstupenky na setkání s hejtma-
nem, které se koná 14. prosince v restauraci 
„Na Spilce“. 

V druhé soutěži jsme se Vás pak ptali, kde 
poprvé představil Pavel Šporcl veřejnosti své 
obdivuhodné modré housle? 

Správná odpověď zní: Bylo to v rámci 
DVOŔÁK TURNÉ v listopadu 2006.

Výherci soutěže jsou: Karla Colori, Věra Luká-
šová, paní Stanzlová

Výherci získali vstupenky na vystoupení Pavla 
Šporcla v plzeňské Malostranské Besedě dne 
22. 11. 2011.

Odpověď: Roku 1812 ředitel Stavovského divadla J. K. Liebich na svém libeňském zámečku.
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s l o V o  o p o z i c e

stanislaV raMPas:  
Plzeň a sOučasnOst

Jiří Struček (vpravo), náměstek hejtmana Plzeňského kraje pro oblasti školství, mládež a sport, byl dne 25. listopadu 
2011 na celostátním setkání ředitelů středisek volného času v Karlově Studánce  oceněn ministrem školství, mlá-
deže a tělovýchovy Josefem Dobešem za dlouholetou práci pro děti a mládež. Společně s ním získal ocenění za 
mimořádnou činnost také ředitel Domu dětí a mládeže Stod Roman Kuběna (vlevo).

Vážení čtenáři,

když jsem byl osloven, abych napsal krátké 
zamyšlení nad tak rychle uplývajícím letošním 
rokem, přemýšlel jsem o tématu.  Jsem kraj-
ským zastupitelem za Koalici pro Plzeňský kraj 
a tak se mě problematika města Plzně jako 
hlavního města kraje dotýká a zajímá mě.

Samozřejmě s Plzní prožívám velikou radost 
ze získání titulu Evropské hlavní město kultury 
2015. Měl jsem radost z tradicí prověřených 
a vydařených kulturních akcí jako jsou např. 
Smetanovské dny, Divadelní festival, Filmový 
festival, Festival dokumentárních filmů atd. 
Plzeňská kulturní žeň je obrovská, má mnoho 
tváří, hudební, výtvarnou, literární, dramatic-
kou. Má i tvář přísně profesionální i amatér-
skou a vždy je zajímavá, přitažlivá. Kulturní 
život Plzně, to je obrovská různorodá kytice.

Radost jsem zakoušel i na poli sportovním, 
úspěšný hokejový tým a fotbal, Viktorka Pl-
zeň, to je znovuzrozená legenda. Procházím-
li plzeňskými ulicemi, raduji se z města, které 
je čistší, upravenější, zelenější. Káva v kavár-
ničkách se sezením venku či procházka zno-
vuobnovenými plzeňskými Benátkami chutná 
znamenitě.

Jsou však i věci, které mě rmoutí, například 
chátrající architektonicky cenná budova bý-
valých městských lázní či secesní budova 
nádraží na Jižním předměstí nebo  historicky 
hodnotný dům čp. 24 „U Lišků„ na náměstí 
Republiky. Rmoutí mě i, podle mého názoru, 
ne zcela koncepční současný urbanistický 
rozvoj města, výstavba obchodního areálu 
Hornbach místo do prostoru logicky zapada-
jícího centrálního autobusového nádraží.

Mám pochybnosti o využití parkovacího domu 
na Rychtářce a o připravovaném obchodně-
kulturním areálu v lokalitě tzv. Domu hrůzy 
(KD Inwest). Netěší mě nedořešená dopravní 
otázka Plzně, neustálé zahušťování dopravy 
ve středu města. Přesto zůstává Plzeň mojí 
srdeční záležitostí a přeji jí i jejím obyvatelům 
zdravý, příjemný, veselý a bezsmogový rok 
2012. Zastupitelům města i kraje pak věcné, 
správné a ideologií zbavené rozhodování.

                                          stanislav Rampas 
zastupitel Plzeňského kraje
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